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Přítomni: prezenční listina 

 

Omluveni: prezenční listina  

 

Hosté:  prezenční listina 

 

Schůzi zahájila místopředsedkyně VEZ S. Marková v 8.00 hod. Připomněla, že schůze 

byla svolána na základě usnesení č. 46, přijatého na 7. schůzi, konané dne 25. listopadu t. r. 

Pozvánky byly všem včas rozeslány a návrh pořadu mají poslanci k dispozici. Mpř. S. Marková 

dala hlasovat o pořadu schůze, poslanci souhlasili /hlasování 8–0–0 je zachyceno v příloze/. 

 

 

Schválený návrh pořadu 
1. Informace o pozicích, které bude Česká republika zastávat na jednání Evropské rady 

v Bruselu ve dnech 16. – 17. prosince 2010 

2. Sdělení předsedy 

3. Různé 

 

 

1. Informace o pozicích, které bude Česká republika zastávat na jednání Evropské 

rady v Bruselu ve dnech 16. – 17. prosince 2010 

 

Mpř. S. Marková přivítala na schůzi výboru předsedu vlády ČR RNDr. Petra Nečase  

a předala mu slovo, aby informoval o pozicích, které bude ČR zastávat na zasedání Evropské 

rady v Bruselu ve dnech 16. – 17. prosince 2010. 

Premiér P. Nečas sdělil, že na zasedání Evropské rady budou diskutována  

dvě témata, a to: 1) hospodářská politika EU a 2) vnější vztahy EU. 

Ad 1) Premiér P. Nečas považuje za velmi důležitou diskusi o vytváření stálého 

protikrizového mechanismu (nazývaného také evropským stabilizačním mechanismem), který 

vzniká v důsledku současných ekonomických problémů v Řecku, Irsku a jiných členských 

státech. Zavedení tohoto mechanismu bude s největší pravděpodobností vyžadovat provedení 

změny primárního práva, konkrétně čl. 136 SFEU, a to zřejmě prostřednictvím zjednodušené 

procedury dle čl. 48, odst. 6 SEU. V této souvislosti premiér P. Nečas upozornil na nezbytné 

použití vázaného mandátu v rámci vnitrostátního schvalovacího postupu. Dále premiér 

informoval, že Česká republika bude navrhovat, aby uvedený stabilizační nástroj byl 

aktivován pouze tehdy, pokud bude ohrožena eurozóna jako celek, a to jen v případě, že již 

byla použita všechna ostatní možná opatření. Stabilizační mechanismus by měl nezbytně 

zahrnovat účast soukromého sektoru a Mezinárodního měnového fondu. Zavedena dále musí 

být podmínka silné kondicionality. 

Dalším tématem jednání Evropské rady v rámci hospodářské politiky bude zpráva  

o zohlednění systémových penzijních reforem při implementaci Paktu stability a růstu, 

předkládaná Radou ECOFIN. Premiér P. Nečas upozornil na to, že provádění penzijních 

reforem nese především v  nových členských státech transakční náklady, které zvyšují tlak na 

deficity veřejných financí. V této souvislosti usiluje ČR o změnu pravidel Paktu stability  

a růstu, aby nebyla ohrožena možnost využití dividend nebo výnosů z privatizace či 

kapitalizace. ČR také v této souvislosti rovněž podporuje prodloužení přechodného období 

pro započítávání transakčních nákladů důchodové reformy z 5 na 10 let. 
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Ad 2) K tématu vnějších vztahů premiér P. Nečas uvedl, že EU má deset strategických 

partnerů, přičemž ČR podporuje, aby ve strategickém partnerství byla zohledňována i tzv. 

hodnotová dimenze, tj. aby byli rozlišováni skuteční spojenci, sdílející stejné hodnoty jaké 

zastává EU, a ostatní partneři, kteří jsou spíše jen ekonomickými protějšky.  

Důležitým úkolem EU v oblasti vnějších vztahů je dále také ustavení evropské služby 

vnější akce a nastavení její efektivní spolupráce s jednotlivými členskými státy. 

Posl. D. Váhalová se v rámci rozpravy zajímala o to, jak dlouho po roce 2013 může 

ČR být v pozici čistého příjemce. 

Premiér P. Nečas uvedl, že cílem ČR je zůstat po celé následující finanční období po 

roce 2013 stále čistým příjemcem. Ovlivňovat to však budou různé faktory, např. nastavení 

objemu evropského rozpočtu, kdy některé členské státy (včetně ČR) podporují zachování  

stávajícího 1 % HND a jiné země, v čele s Velkou Británií, požadují snížení objemu na  

0,85 % HND.  

Z hlediska příjmů ČR premiér sdělil, že v současném programovacím období činí 

největší objem zhruba 27 mld. eur na kohezní politiku a 8 - 9 mld. eur na zemědělskou 

politiku. ČR má tudíž zájem na zachování principů kohezní politiky a také dotace do 

zemědělství a neusiluje o snížení objemu prostředků rozpočtu EU po celé následující finanční 

období. 

Posl. A. Putnovou zaujala teze o hodnotové dimenzi strategických partnerství  

a zajímalo ji, zda je např. v rámci středoevropské iniciativy připravována nějaká vlastní 

politika vedoucí k užší spolupráci. 

Premiér P. Nečas odpověděl, že se v posledním půlroce podařilo výrazně oživit 

spolupráci zemí Visegrádské čtyřky. Společným faktorem je středopravicová orientace vlád 

všech čtyř členských zemí a také fakt, že v následujícím roce bude v Radě EU předsedat 

Maďarsko a Polsko. Před každým jednáním Evropské rady se představitelé zemí V4 setkávají, 

aby doladili společné pozice. Výsledkem této spolupráce v rámci V4 je např. prosazení změny 

v Paktu stability a růstu v oblasti uznatelnosti nákladů na důchodovou reformu. 

Mpř. J. Lobkowicz vyslovil názor, že ČR by měla usilovat o to, aby se stala bohatou 

zemí a tedy i plátcem EU. 

Posl. I. Weberová konstatovala, že v souvislosti s používáním stabilizačního 

mechanismu může být složité rozlišovat, zda je v ohrožení jen jeden členský stát, nebo celá 

eurozóna. 

Premiér P. Nečas vysvětlil, že záchranné nástroje jsou velmi nákladné, což by mohlo 

garantovat jejich obezřetné používání. 

Posl. J. Šenfeld se zeptal, jestli bude předmětem jednání nadcházející Evropské rady 

společná zemědělská politika po roce 2013. 

Premiér P. Nečas odpověděl, že zemědělská politika není v programu jednání. 

Mpř. S. Marková poděkovala premiéru P. Nečasovi za poskytnuté informace. 

 

 

2. Sdělení předsedy 
 

Mpř. S. Marková informovala členy výboru, že organizační výbor se bude v  nejbližší 

době zabývat záměry výborů na zahraniční aktivity v  příštím roce. Zopakovala, že mezi priority 

VEZ patří zejména spolupráce se zeměmi Východního partnerství a dále s kandidátskými 

zeměmi EU.  

Posl. J. Šenfeld navrhnul, aby o plánech zahraničních aktivit rozhodlo nejprve vedení 

VEZ a teprve poté aby výbor přijal příslušné usnesení. Poslankyně a poslanci souhlasili. 
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Mpř. S. Marková dále navrhla přijmout usnesení, kterým výbor pověří předsedu  

J. Bauera k  přípravě a svolání následující schůze. Poslanci přijali usnesení, kterým zmocnili 

předsedu výboru ke stanovení termínu příští schůze, k jejímu svolání a k přípravě jejího pořadu 

/usn. č. 47, hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/. 

 

 

 

Schůze skončila v 9.00 hodin. 

 

/zapsala Eva Hadravová/ 

 

 

 

 

 

 

 

 

Josef Šenfeld v. r.     Soňa Marková v. r. 

ověřovatel výboru     místopředsedkyně výboru 


